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PROTOKÓŁ NR  5-2 /2015 
z posiedzenia Komisji Kultury  

Rady Miasta Gdańska 
które odbyło się 25 lutego 2015 roku. 

w sali nr 208 Nowego Ratusza, przy ul. Wały Jagiellońskie 1 w 
Gdańsku. 

 
Komisja rozpoczęła posiedzenie o godzinie 16:00, zakończyła o godzinie 18:00. 
 
Obecność : 
W posiedzeniu uczestniczyło 5 członków Komisji, wg listy obecności, która stanowi 
załącznik nr 1 do protokołu. 
 
Lista obecności pozostałych osób uczestniczących w posiedzeniu Komisji stanowi 
załącznik nr 2 do protokołu. 
 
Przewodniczący Komisji Kultury Marek Bumblis otworzył posiedzenie, powitał 
zebranych i stwierdził quorum. Poinformował, że porządek posiedzenia został 
wysłany do radnych drogą elektroniczną – Porządek Posiedzenia stanowi załącznik 
nr 3 do protokołu. 
 
Przewodniczący zaproponował następujące zmiany w porządku posiedzenia: 

1. Włączenie do porządku posiedzenia sprawy przyznania lokalu dla Okręgu 
Gdańskiego Związku Polskich Artystów Fotografików. 

2. Zmiany kolejności omawianych punktów w ten sposób, że punkt 1 zostanie 
omówiony w punkcie 3, punkt 2 zostanie omówiony w punkcie 4, a punkt 3 w 
punkcie 1.  

 
Po uwzględnieniu zmian porządek przedstawiał się następująco:  
 

1. Opiniowanie projektu uchwały w prawie nadania nazwy: 

3.1 Rondo im. Mieczysława Jałowieckiego – druk nr 123, 

3.2 Rondo im. Raoula Wallenberga – druk nr 124, 

3.3 ulica Geodetów – druk nr 125. 

2. Ulica Księdza Jerzego Popiełuszki. 
3. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 

budżetu Miasta Gdańska na 2015 rok – druk nr 121. 

4. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2015 – 2040 – 
druk nr 122. 

5. Ulica Profesora Witolda Andruszkiewicza. 
6. Informacja i decyzje dotyczące aktualnych inicjatyw nadawania nazw ulicom, 

obiektom i dzielnicy. 
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7. Sprawy przyznania lokalu dla Okręgu Gdańskiego Związku Polskich Artystów 
Fotografików. 

8. Wybór przedstawicieli Komisji Kultury do Komisji konkursowych zgodnie z 
wnioskiem wydziałów urzędu. 

9. Wolne wnioski, sprawy wniesione, korespondencja.   
        
Porządek obrad poddano pod głosowanie.  
 

USTALENIA KOMISJI:  

Komisja – jednogłośnie  4  głosami „za” – przyjęła proponowany porządek. 

 

PUNKT 1.1 

Opiniowanie projektu uchwały w prawie nadania nazwy Rondo im. Mieczysława 
Jałowieckiego – druk nr 123. 

________________________________________________________________________ 

Druk nr 123 – Sprawa: BRMG-S.0006.123.2014 

(Oryginał uchwały przy protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 26.02.2015 r.) 

Bogumił Koczot – dyrektor Wydziału Geodezji 

Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

Powiedział również, w związku z dyskusją na temat nazwy ulicy im. 77 Pułku Armii 
Krajowej. Uchwała w tej sprawie mówi, że ulica nie może występować nazwa o 
tym samym brzemieniu. Skontaktowaliśmy się z przedstawicielami wnioskodawców 
i doszliśmy do konsensusu, że zrobimy ul. 77 Pułku i AK skrót. Podobnie jest w 
Warszawie i są dostawiane „Zośka” i „Parasol” do nazw. Wczoraj odbyło się 
spotkanie kombatantów AK i to zaakceptowali. Lokalizacja jest w Jasieniu. To 
będzie miejskie rondo. Zrobilibyśmy to w kwietniu i jednocześnie wystąpimy z 
wnioskiem o nadanie nazwy ronda im. Pamięci męczeństwa Kresowian. Jest taka 
ogólnopolska akcja, żeby do maja to zakończyć. Te dwa ronda będą obok siebie i 
tak się ładnie układa, że to będzie przy ul. Guderskiego oraz ul. Flisowskiego to są 
Obrońcy Poczty Polskiej oraz przy ul. Czermińskiego, to był oficer AK. To tak 
wstępnie mówię, że ta sprawa została załatwiona.       

 

Głosów w dyskusji nie było. Przystąpiono do opiniowania. 

 

USTALENIA KOMISJI:  

Komisja, jednogłośnie, 5 głosami „za” pozytywnie zaopiniowania przedmiotowy 
projekt uchwały. 

Opinia nr 5-2/8-4/15. 
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PUNKT 1.2 

Opiniowanie projektu uchwały w prawie nadania nazwy Rondo im. Raoula 
Wallenberga – druk nr 124. 

________________________________________________________________________ 

Druk nr 124 – Sprawa: BRMG-S.0006.124.2015 

(Oryginał uchwały przy protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 26.02.2015 r.) 

Bogumił Koczot – dyrektor Wydziału Geodezji 

Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

 

Głosów w dyskusji nie było. Przystąpiono do opiniowania. 

 

USTALENIA KOMISJI:  

Komisja, jednogłośnie, 5 głosami „za” pozytywnie zaopiniowania przedmiotowy 
projekt uchwały. 

Opinia nr 5-2/9-5/15. 

 

PUNKT 1.3 

Opiniowanie projektu uchwały w prawie nadania nazwy ulica Geodetów – druk nr 
125. 

________________________________________________________________________ 

Druk nr 125 – Sprawa: BRMG-S.0006.125.2015 

(Oryginał uchwały przy protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 26.02.2015 r.) 

Bogumił Koczot – dyrektor Wydziału Geodezji 

Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

Piotr Czauderna – członek komisji  

Chciałem coś powiedzieć, nie żebym miał coś przeciwko geodetom i nazywaniu ulic 
od zawodów. Mamy strasznie dużo wniosków oczekujących w kolejce, żeby 
upamiętnić różne, ważne postaci. Ulic pojawia się bardzo mało co roku, chyba 5 – 
7. Boje się, że tej kolejki nie uda się nigdy rozładować w żaden sensowny sposób. 
Może lepiej byłoby upamiętniać osoby, które się zasłużyły niż zawody, ale 
rozumiem, że w tym terenie taki kod zastosowano. To nie dotyczy tej konkretnej 
sprawy, ja mówię tak ogólnie. 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 
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Przy nadawaniu nazw obowiązują klucze. A druga zasada jest taka, że jeśli teren 
jest prywatny to nadajemy nazwę za zgodą właściciela i rozumiem, że to zostało 
uzgodnione. 

Bogumił Koczot – dyrektor Wydziału Geodezji 

Tak oczywiście. 

 

Głosów w dyskusji nie było. Przystąpiono do opiniowania. 

 

USTALENIA KOMISJI:  

Komisja, jednogłośnie, 5 głosami „za” pozytywnie zaopiniowania przedmiotowy 
projekt uchwały. 

Opinia nr 5-2/10-6/15. 

 

PUNKT 2 

Ulica Księdza Jerzego Popiełuszki. 
________________________________________________________________________ 
Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Bardzo się cieszę, że pojawiła się ta propozycja. Mamy bez nazwy ulicę Nową 
Wałową, a która jest bardzo ważna dla tożsamości Gdańska i Polski. W tym miejscu 
padło wprawdzie bardzo wiele propozycji, ale one z której strony by nie patrzyć 
mogłyby wzbudzać jakieś uwagi innych stron.  

Karol Nawrocki - naczelnik OBEP IPN w Gdańsku 

Przedstawił sylwetkę i dokonania ks. Jerzego Popiełuszki. Powiedział m.in., że jest 
to postać, która nie budzi w żadnym kręgu wątpliwości i powinna zostać 
uhonorowana w Gdańsku. Tylko ja w swoim piśmie nie wyszedłem z jakąś konkretna 
propozycją, bo sprawa jest delikatna. Ksiądz Jerzy zasługuje na ważną ulicę, czy 
obiekt architektoniczny. Gdy aplikowaliśmy o Aleję im. Żołnierzy Wyklętych dwa 
lata temu to też chcieliśmy, aby to była ulica, a Pan dyrektor wyszedł z 
propozycją, aby to była aleja. I był to strzał w dziesiątkę, więc jako wnioskodawca 
otwieram się na propozycje, bo ja widzę postać i konieczność nazwania obiektu lub 
ulicy imieniem Księdza Jerzego Popiełuszki, ale nie wiem gdzie to zrobić. 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Powiedział m.in., że mamy bez nazwy ulicę Nową Wałową i wydaje mi się, że ta 
ulica powinna być rozpatrywana jako miejsce, które powinno być nazwane im. 
Księdza Jerzego Popiełuszki. Jest to osoba, która jednoczy, jest symbolem, nie 
wzbudza żadnych kontrowersji i dyskusji. Nawiązuje do historii Solidarności i jest 
jej patronem. W dyskusji z Panem dyrektorem pojawiła się druga propozycja. Od 
Was zależy, w którym kierunku pójdziemy. Uważam, że pierwsza propozycja jest 
lepsza. Pan dyrektor zaproponował, żeby główna oś, która biegnie od tunelu pod 
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Martwą Wisłą w stronę Czarnego Dworu, żeby nazywała się Aleją Księdza Jerzego 
Popiełuszki. 
 
Bogumił Koczot – dyrektor Wydziału Geodezji 
Przepraszam, może ja źle wytłumaczyłem. Ja mówiłem o odcinku, który jest jak od 
strony Warszawy wjeżdżamy, jest Obwodnica Południowa i jest skręt na prawo 
przecina aż do tego Mostu Wantowego i cały czas idzie bezkolizyjnie i do 
Sucharskiego dojeżdża. Ul. Sucharskiego kończy się przy Przeróbce, dalej jest bez 
nazwy. I to jako aleja. Powiem jeszcze jakie mamy wolne miejsca. Jak wyjeżdżamy 
z tunelu pod Martwą Wisłą, to taki jest odcinek bezkolizyjny, aż do Czarnego 
Dworu. To też jest odcinek dość atrakcyjny, który jest bez nazwy. Trzeci odcinek 
publiczny jest przy Intelu, jak się jedzie na lotnisko to jest rondo i do lotniska 
prowadzi droga dwupasmowa. To ten odcinek publiczny jest nienazwany. Mamy 
również kilka rond. To jest to, co na dzień dzisiejszy jest nienazwane.     
 

Lech Kaźmierczyk – członek komisji 

Z rond to które? 

Bogumił Koczot – dyrektor Wydziału Geodezji 
To duże rondo przy Intelu i niezwykle reprezentacyjne, ale powinno być powiązane 
z nazwą nowej ulicy przy stadionie. Są jeszcze dwa, trzy ronda na osiedlach.  

Lech Kaźmierczyk – członek komisji 

Na osiedlach to nie. To musi być miejsce prestiżowe. 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Proponuję, abyśmy złożyli wniosek o nadanie nazwy ulicy im. Księdza Jerzego 
Popiełuszki zgodnie z załącznikiem nr 2 do uchwały RMG z dnia 27.03.2014 r. 
zgodnie z którym wnioski o nadanie nazwy mogą być składane m.in. komisję Rady 
Miasta Gdańska właściwą do spraw nazewnictwa obiektów miejskich. 

Piotr Czauderna – członek komisji 

Mnie się podoba koncepcja, która Pan przewodniczący zaproponował. Naturalnie 
teren stoczni wiąże się postaciami związanymi z Solidarnością i tam obecność 
Księdza Jerzego Popiełuszki jest jak najbardziej na miejscu. Pewnie inne ulice, 
które będą powstawały w sąsiedztwie też będą nosiły nazwy innych osób, które dla 
Solidarności się zasłużyły, więc wydaje mi się, że nie znajdziemy lepszego 
sąsiedztwa. 

Lech Każmierczyk – członek komisji 

Też się z tym zgadzam. 

Agnieszka Owczarczak – członek komisji   

W pierwszej chwili ten pomysł też bardzo mi się spodobał, ale w związku z 
propozycją zmiany nazwy dzielnicy Młode Miasto, które jest nazwą historyczną, na 
nazwę Solidarność przyszedł mi do głowy pomysł, aby tej głównej ulicy, którą jest 
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Nowa Wałowa, nadać nazwę Solidarności. Tak, aby nie zmieniać historycznej nazwy 
dzielnicy, a zmienić ja na aleję Solidarności.  

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Mamy już Plac Solidarności, na którym stoi pomnik nie Trzech Krzyży, jak wielu 
mówi, tylko Pomnik Poległych Stoczniowców. Także nie może być dwóch takich 
samych nazw i to wynika nie tylko z naszej uchwały, ale ona wynika z pewnych 
zaleceń, które daje polskie ustawodawstwo. Solidarność wyrosła na prochach 
poległych stoczniowców. Lepszego symbolu chyba nie ma w okolicy.  

  

Józef Kubicki – Stowarzyszenie Nasz Gdańsk Orunia 

Ja jako były stoczniowiec Stoczni Gdańskiej i Stoczni Remontowej, a kolega jako 
obecny stoczniowiec jesteśmy za tym, żeby ta nazwa była jak wg propozycji 
przewodniczącego. 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Składam wniosek, aby Nowa Wałowa, mówiąc symbolicznie ten kręgosłup Młodego 
Miasta, nosił nazwę ulica Księdza Jerzego Popiełuszki. Dlaczego nie mówię 
błogosławionego, dlatego, że jest to postać taka sama jak ksiądz Rogaczewski, 
ksiądz Komorowski, czy ksiądz Górecki. Zresztą w Warszawie jest ulica Księdza 
Jerzego Popiełuszki. Błogosławiony ksiądz Jerzy Popiełuszko jest znany jako Ksiądz 
Jerzy i on przez swoje człowieczeństwo, tą prostotę najlepiej symbolizuje 
wielkość. Dlatego proponuję, aby to był po prostu ulica Księdza Jerzego 
Popiełuszki.  

Więcej głosów w dyskusji nie było. Przystąpiono do głosowania. 

 

USTALENIA KOMISJI: 

Komisja Kultury, jednogłośnie, 5 głosami „za” na podstawie uchwały Nr L/1126/14 
Rady Miasta Gdańska z dnia 27 marca 2014 r., wnosi do Prezydenta Miasta Gdańska 
o nadanie ulicy, tzw. Nowej Wałowej, imienia Księdza Jerzego Popiełuszki. 

WNIOSEK NR 5-2/1-1/15 

 

PUNKT 3 

Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu 
Miasta Gdańska na 2015 rok – druk nr 121. 

________________________________________________________________________ 

Druk nr 121 – Sprawa: BRMG-S.0006.121.2015 

(Oryginał uchwały przy protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 26.02.2015 r.) 
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Maria Wojnarowska – kierownik Referatu Planowania Budżetowego 

Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

Anna Kołakowska – radna miasta Gdańska  

Jeżeli dobrze zrozumiałam, chyba się przesłyszałam, że 139 000 zł na iluminację 
zabytku, a 90 000 zł na iluminację drzewa? Co to jest za drzewo, że aż tyle 
pieniędzy potrzeba na jego oświetlenie? Ono jest jakieś wyjątkowe, czy 
historyczne?  

 

Maria Wojnarowska – kierownik Referatu Planowania Budżetowego 

Nie jestem w stanie w tej chwili Pani odpowiedzieć, ale mogę się dowiedzieć i 
udzielę Pani odpowiedzi. Jest to jakieś drzewo przypuszczam wymagające jakiejś 
specjalnej iluminacji.  

 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Chodzi o upiększenie placu na Starym Mieście. No tyle to kosztuje. 

 

Maria Wojnarowska – kierownik Referatu Planowania Budżetowego 

To są środki odtwarzane i niewykorzystane w ubiegłym roku, więc prawdopodobnie 
już te wszystkie procedury związane z wycenieniem tego zadania były w ubiegłym 
roku. Jeśli Pani sobie życzy to ja oczywiście dostarczę taką informację albo na sesji 
będą osoby kompetentne. 

 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Prosimy o przekazanie tego pytania. 

 

Piotr Czauderna – członek komisji 

Chciałem Panią Annę Kołakowska poprzeć, bo jest to szokująca suma wydana na 
iluminacje drzewa. 90 000 zł to jest szokująca kwota. Zresztą o tym była już mowa 
w kampanii wyborczej. Prosiłbym o wyjaśnienie dlaczego iluminacja drzewa 
kosztuje 90 000 zł. Druga sprawa jest taka, że jak my sobie tego tak słuchamy to 
trudno się zorientować na co tak naprawdę miasto wydaje pieniądze. Myślę, że to 
jest nieporozumienie, że informacje są tak przedstawiane w taki sposób. Po to są 
możliwości prezentacji multimedialnej, że może to być wyświetlone i pokazane. 
Poza tym druk 121 zawiera wiele różnych pozycji budżetowych i wiele różnych 
kosztów z czego tylko część dotyczy kultury. 

 

Agnieszka Owczarczak – członek komisji 

My to opiniujemy tylko w zakresie Komisji Kultury.  
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Piotr Czauderna – członek komisji 

Ja rozumiem, ale to nie jest w tym druku ułożone tak, że w jednym miejscu jest 
kultura, a w innym miejscu jest edukacja, a jeszcze gdzie indziej są sprawy 
społeczne czy promocja zdrowia, tylko wszystko jest wrzucone razem. Naprawdę 
trudno jest się na szybko zorientować w czasie krótkiego posiedzenia komisji, 
nawet jeśli już wcześniej się ten druk przeglądało. 

 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Dużo wcześniej dostaliśmy ten druk. 

 

Ja wiem, ale mimo wszystko uważam, że można się przygotować na tyle, aby te 
pozycje w formie krótkiej listy wyświetlonej na ekranie przedstawić. Apelowałbym 
o takie prezentowanie zagadnienia. Po to te nowoczesne, audiowizualne 
urządzenia. Tak jak patrzę na komisję nikt z nich nie korzysta. Nawet prezentacje 
PowerPoint są rozdawane na kartkach. To jest zupełne nieporozumienie. 

 

Maria Wojnarowska – kierownik Referatu Planowania Budżetowego 

Przekaże Państwa uwagi Pani skarbnik. 

 

Dorota Dudek – wiceprzewodnicząca komisji 

Mam prośbę, że jeżeli zostaną przygotowane takie prezentacje to żeby one trafiły 
do nas przed posiedzeniem, ponieważ na Komisji Strategii i Budżetu 
przewodniczący był w posiadaniu tej prezentacji, natomiast do nas nie została ona 
rozesłana. Przychylił się do naszej prośby i prosiłabym, żeby wszyscy, którzy są na 
tej komisji otrzymali takie prezentacje.  

 

Piotr Czauderna – członek komisji 

Ja nie mówię o prezentacji, która zabierze dużo czasu tylko o wyborze tych 
pozycji, które dotyczą kultury i zestawieniu tego w listy i pokazaniu tego na 
przeźroczu. Będzie dużo łatwiej. To jest mój wniosek formalny. 

 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Ja będę sugerował jako radny z dłuższym doświadczeniem telefon do jednostki, w 
której jest dany projekt prowadzony i można się skontaktować, poprosić o 
przesłanie wizualizacji, można pogłębić rzeczy, które nurtują, o których Państwo 
nie wiecie. Także można i tak, ale w wszystko co jest w granicach prawa jest 
dozwolone. Macie prawo Państwo żądać. Bardzo proszę o przekazanie tych próśb do 
Pani skarbnik i komórek, w których te projekty są prowadzone.  
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Więcej głosów w dyskusji nie było. Przystąpiono do opiniowania. 

 

USTALENIA KOMISJI:  

Komisja, 3 głosami „za” przy 2 głosach „wstrzymujących się” pozytywnie 
zaopiniowania przedmiotowy projekt uchwały. 

Opinia nr 5-2/6-2/15. 

 

PUNKT 4 

Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2015 – 2040 – druk 
nr 122. 

________________________________________________________________________ 

Druk nr 122 – Sprawa: BRMG-S.0006.122.2015 

(Oryginał uchwały przy protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 26.02.2015 r.) 

Maria Wojnarowska – kierownik Referatu Planowania Budżetowego 

Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

 

USTALENIA KOMISJI:  

Komisja, 3 głosami „za” przy 2 głosach „wstrzymujących się” pozytywnie 
zaopiniowania przedmiotowy projekt uchwały. 

Opinia nr 5-2/7-3/15. 

 

PUNKT 5 

Ulica Profesora Witolda Andruszkiewicza. 
________________________________________________________________________ 
Adrian Spyra – Związek Miast i Gmin Morskich  
Powiedział m.in. że ZMiGM z wielkim smutkiem przyjął wiadomość  o śmierci Pana 
profesora jednej z największych osobistości działającej na rzecz budowy i rozwoju 
polskiej gospodarki morskiej. Przedstawił dorobek naukowy i sylwetkę Pana 
Profesora Witolda Andruszkiewicza. Uważamy, że nazwanie drogi dojazdowej do 
terminala kontenerowego DCT jest wyrazem chęci upamiętnienia Pana Profesora 
jako twórcy koncepcji, która stała się niejako fundamentem pod budowę Portu 
Północnego.  

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Przedstawił największe dokonania zawodowe Profesora Andruszkiewicza na rzecz 
Gdańska. Powiedział m.in., że nadanie jakiemuś obiektowi miejskiemu, ulicy, czy 
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trasie, gdzieś w obrębie Portu Północnego, będzie właściwym hołdem złożonym 
Panu Profesorowi przez miasto Gdańsk. Kłopotem jest 5 – letni okres, który musi 
upłynąć od śmierci Pana Profesora. Uważam, że powinniśmy jednak iść w tym 
kierunku i nie ma jakiejś nadzwyczajnej przyczyny, żeby robić to w tej chwili. 
Natomiast jako miasto Gdańsk powinniśmy coś zabukować, czy wskazać obiekt, 
który mógłby nosić jego imię. Proponuję, aby nastąpił okres wyciszenia i potem do 
tej sprawy wrócimy, tak jak to było w przypadku wielu, innych wielkich osób.  

Piotr Czauderna – członek komisji 

Popieram opinię, żeby poczekać. Nie ma powodów, aby potraktować Pana 
Profesora inaczej niż wszystkich innych, przy szacunku dla jego zasług.  

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Wprawdzie uchwała zawiera taką furtkę, ale to chodzi o sprawy naprawdę 
nadzwyczajne, dotyczące spraw organizacyjnych, ale tutaj nie ma takiej sytuacji. 

 

USTALENIA KOMISJI:  

Komisja, jednogłośnie 5 głosami „za” popiera inicjatywę Związku Miast i Gmin 
Morskich dotyczącą upamiętnienia osoby Profesora Witolda Andruszkiewicza i wnosi 
do Prezydenta Miasta Gdańska o zarezerwowanie miejsca, w którym mógłby być 
uczczony Pan Profesor. 

WNIOSEK 5-2/2-2/15 

 

PUNKT 6 

Informacja i decyzje dotyczące aktualnych inicjatyw nadawania nazw ulicom, 
obiektom i dzielnicy. 
________________________________________________________________________ 
Marek Bumblis – przewodniczący komisji 
Mamy do rozpatrzenia inicjatywy dotyczące nazwy dzielnicy Solidarność i nazwanie 
parku dworskiego im. ks. B. Kabata. 

Magdalena Nowicka – przewodnicząca Zarządu Rady Dzielnicy Jasień 

Mamy w dzielnicy park dworski, którego właścicielem jest gmina i który nie ma 
nazwy. Pismo w sprawie nadania nazwy wystosowaliśmy w zeszłym roku, ale 
musieliśmy odczekać 5 lat od śmierci księdza Kabata. Następnie przedstawiła 
sylwetkę księdza Kabata i jego zasługi dla mieszkańców Jasienia.  

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 
Popieram wniosek, ale proponuję zwrócić się do Prezydenta o zaopiniowanie 
Waszej inicjatywy.  

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 
Jest jeszcze Wasza druga propozycja.  
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Magdalena Nowicka – przewodnicząca Zarządu Rady Dzielnicy Jasień 

Jasień nie jest nazwa historyczną. Jeśli będzie się coś w okolicy budowało, ulica, 
rondo, to chcielibyśmy upamiętnić historyczną nazwę Nenkau, Nenkowo.  

 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 
Podsumowując Nankau na mapach funkcjonuje od 1790. To jest niemiecka nazwa. 
Pojawiła się również kaszubska nazwa Nenkowo. Państwo nie chcecie zmieniać 
nazwy dzielnicy. Tylko, aby w symboliczny sposób obiektowi miejskiemu nadać 
nazwę kaszubską nazwę Nenkowo, żeby w ten sposób nawiązać do historycznej 
nazwy dzielnicy. Genialny pomysł. Tutaj również poprosimy o zaopiniowanie 
wniosku przez Prezydenta. Musielibyśmy znaleźć obiekt miejski Panie dyrektorze, 
któremu nadalibyśmy nazwę. 

Magdalena Nowicka – przewodnicząca Zarządu Rady Dzielnicy Jasień 

Proponuje rondo Myśliwska, Gronostajowej.  

 

Więcej głosów w dyskusji nie było. Przystąpiono do głosowania. 

 

USTALENIA KOMISJI:  

Komisja Kultury, jednogłośnie 5 głosami „za” popiera wniosek Rady Dzielnicy Jasień 
dotyczący nadania, parkowi dworskiemu w Jasieniu przy ul. Zwierzynieckiej, 
imienia Księdza Bronisława Kabata i wnosi do Prezydenta Miasta Gdańska o 
zaopiniowanie powyższej inicjatywy. 

WNIOSEK NR 5-2/3-3/15 
 

Komisja Kultury, jednogłośnie 5 głosami „za” popiera wniosek Rady Dzielnicy Jasień 
dotyczący upamiętnienia kaszubskiej, historycznej nazwy Jasienia,  poprzez 
nadanie obiektowi miejskiemu na Jasieniu nazwy Nenkowo i wnosi do Prezydenta 
Miasta Gdańska o zaopiniowanie powyższej inicjatywy.  

WNIOSEK NR 5-2/4-4/15 
 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 
Powitał Pana Bogusława Gołąba, który w imieniu wnioskodawców omówi sprawę 
swojej inicjatywy dotyczącej nazwy dzielnicy Solidarność. 

 

Bogusław Gołąb – Komitet Pamięci i Ochrony Pomnika Poległych Stoczniowców w 
Grudniu 1970r. w Gdańsku 

Powiedział m.in., że Komitet zrzesza nie tylko stoczniowców, portowców, ludzi 
morza, którzy brali udział w wydarzeniach w grudniu 1970 r., sierpniu 1980 r., a 
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także w stanie wojennym w latach 1988 r. Zwracamy się z wnioskiem, aby robocza 
nazwa dzielnicy Młode Miasto została przemianowana na nazwę Solidarność 
dlatego, że w tej przestrzeni miały miejsce ważne wydarzenia nie tylko dla Polski, 
ale również świata narodów zniewolonych. W tej przestrzeni po raz pierwszy 
polskie społeczeństwo zrzuciło podziały narzucone przez komunistów. Jest to 
również ważne, bo każde kolejne pokolenie badając sprawę nazwy będzie 
dociekało skąd się wzięła nazwa Solidarność. Jest to bardzo ważne również w 
aspekcie promocji miasta. Dzisiaj wydaje się miliony, żeby wypromować miasto i 
wykazać jego znaczenie. Nazwa taka nie wymaga dużych nakładów i sama przez 
siebie będzie mówiła o sprawie, miejscu i o tym, że znajdujemy się w przestrzeni, 
która spowodowała, że zawalił się system komunistyczny.  

Anna Kołakowska – radna 

Ja dołączając się do wniosku kombatantów chciałabym zwrócić uwagę, że to jest 
nazwa idei, która zmieniła oblicze współczesnego świata i Polska jest tak samo 
kojarzona z Ojcem Świętym Janem Pawłem II, jak z Solidarnością i jej ideą. Jest 
jeszcze jeden aspekt, dla nas kombatantów bardzo bolesny, który odczuwamy, tj. 
polityka historyczna. Dzisiaj czujemy się trochę jak wyklęci dlatego, że młode 
pokolenie kompletnie nie rozumie naszej walki i nie wie o bohaterstwie bardzo 
wielu osób. Ostatni artykuł prasowy na temat tej inicjatywy i wpisy na forum były 
dla nas przykre, ponieważ byliśmy wyzywani od zdrajców, złodziei, kombinatorów, 
czyli przez pryzmat kilku osób postrzega się całe, nasze pokolenie i naszą walkę. A 
te nazwy, które nadajemy to są pomniki. To jest najtańsza forma pomnika. Myślę, 
że idea piękna, która mogłaby być drogowskazem dla wielu pokoleń. Po drugie jest 
to pomnik, który należy się całemu pokoleniu. Po trzecie nazwa współgrałaby z 
nazwami ulic. Jeśli chodzi o tę historyczność, to a gdańsku jest ulica Profesorska, 
która kiedyś nie była Profesorską tylko Profesyjną i tu mamy przykład Jasienia, o 
czym Pani powiedziała, więc to do końca nie jest jednak pewne. Ja mimo, że 
jestem historykiem historii Gdańska, nie jestem znawcą ulic i ich historii, ale Nowe 
Miasto i Młode Miasto to chyba jest trochę różnica. Może warto jest pójść w tym 
kierunku i poszukać jednak jakiegoś wyjścia i nie przekreślać z tego powodu, że 
prof. Januszajtis powiedział, że nie zmieniamy historycznych nazw. Może jednak 
jakaś furtka się znajdzie na to. 

 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 
Ta ulica Profesorska to nie ulica Profesyjna tylko od zakonu, który kiedyś miał tam 
swoją siedzibę, ale jest to zwykły błąd w tłumaczeniu. Takich błędów w 1945 
uczyniono wiele, myląc ul. Łąkową z ul. Wierzbową, bo były to podobnie brzmiące 
nazwy w języku niemieckim. Tutaj tylko i wyłącznie ekonomia administracyjna 
decyduje o tym, że nie zmieniamy pewnych nazw i pozostawiamy je.  

 

Piotr Czauderna – członek komisji 

Ja doceniam prof. Januszajtisa, ale przypominam, że Młode Miasto było nazwą 
historyczną przez pewien czas, ale chciałem przypomnieć, że to sami Gdańszczanie 
je rozebrali, ponieważ Młode Miasto zostało postawione przez Zakon Krzyżacki jako 
konkurencja dla miasta Gdańska w 1380 r. Jak Gdańsk uzyskał niezależność od 
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Zakonu Krzyżackiego to Gdańszczanie natychmiast tę dzielnice rozebrali. Ona 
rzeczywiście znajdowała się gdzieś w okolicy dzisiejszych terenów stoczniowych. 
Tak do końca tego też nie wiadomo, więc to też nie jest coś czego trzeba się ślepo 
trzymać. To, że to się gdzieś w historii pojawiło na pewien czas wymaga trzymania 
się tego kurczowo. 

Bogusław Gołąb – Komitet Pamięci i Ochrony Pomnika Poległych Stoczniowców w 
Grudniu 1970r. w Gdańsku 

Młode Miasto nic nie będzie mówiło, a Solidarność, gdzie są korzenie dla świata, 
będzie zawsze mówiło. 

Stefan Tomasik – uczestnik wydarzeń grudnia 1970 r. w Gdańsku 

To nie jest inicjatywa polityczna. Żadna partia w tym nie uczestniczyła . Jest to 
inicjatywa grupy ludzi, którzy uczestniczyli w wydarzeniach grudnia 1970 r., byli 
wielokrotnie bici i zatrzymywani, jest to inicjatywa ludzi, którzy byli więźniami 
politycznymi komunizmu. Mamy takie poczucie, że dla Gdańska będzie to naprawdę 
wielka promocja tym bardziej, że zbliża się 35 rocznica sierpnia. To będzie jedna z 
najlepszych promocji bez nakładów finansowych.  

Bogumił Koczot – dyrektor Wydziału Geodezji 

Trochę się zaniepokoiłem tym co Pani powiedziała, że były wpisy w Internecie 
niekorzystne, ponieważ tutaj to nie rada miasta będzie nadawała tą nazwę. To jest 
poza jej kompetencją. W tym przypadku procedura będzie podobna jak przy 
zmianie granic. To rada ministrów i musimy się liczyć z referendum 
ogólnomiejskim. Tak samo jak przy granicy miast było referendum ogólnomiejskie, 
czy chcemy zmiany granicy czy nie. Także to będzie szereg uchwał.  

Anna Kołakowska – radna 

Ale opinia rady miasta może być ważna. 

Bogumił Koczot – dyrektor Wydziału Geodezji 

Opinia jak najbardziej, bo rada miasta występuje, taka uchwałę podejmuje, ale to 
przechodzi przez nas, idzie do wojewody, a ten przekazuje Ministerstwu Spraw 
Wewnętrznych i Cyfryzacji i rada ministrów podejmuje uchwałę. Samorząd nie ma 
kompetencji do takich rzeczy.  

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Drodzy Państwo, tu jest pewne nieporozumienie. Gdańsk jest znany z powodu i 
promowany jako miasto wolności i solidarności. O naszych korzeniach i 
dziedzictwie, którym się szczycimy nie musicie nas przekonywać. Sam siedziałem 
kiedyś w areszcie za udział w manifestacji w Krakowie na 3-go maja, ale co z tego. 
Wielu z nas ma cięższe przeżycia, takie jak Pani Kołakowska, czy udziały w różnych 
manifestacjach, w działaniach Solidarności legalnej i nielegalnej. Wszyscy w jakiś 
sposób tworzyliśmy historię Gdańska i to jest bezsporne i nie trzeba się na to 
powoływać. Od razu dementuję, że to jest jakiś punkt zapalny. Absolutnie. Nie ma 
w Polsce drugiego miasta albo nieliczne są miasta w Polsce, które tak dbałby o 
dorobek Solidarności, jak Gdańsk. On jest miastem Solidarności i tym się szczyci i 
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robi wszystko, żeby te ideę w Gdańsku zachować. Związek zawodowy Solidarność 
ma w gdańsku siedzibę, bo m.in., my Gdańszczanie, miasto Gdańsk chcieliśmy, 
żeby tutaj był związek zawodowy. Doprowadziliśmy wspólnie do budowy pomnika 
Poległych Stoczniowców, nadaliśmy placowi przed tym pomnikiem nazwę plac 
Solidarności, przekonaliśmy cała Europę, nowa Europę w ramach Unii Europejskiej 
do tego, żeby to tutaj w Gdańsku była stolica europejskiej Solidarności, żeby z 
pieniędzy podatnika europejskiego powstało Europejskie Centrum Solidarności, a 
nie w Berlinie na przykład. Wydaje mi się, że nie ma albo są nieliczne miasta w 
Polsce, które tak dbają o dorobek Solidarności. Jesteśmy szafarzami idei 
niepodległościowych, szafarzami pamięci o Żołnierzach Wyklętych, ofiarach 
Katynia, Ince i innych. Są jeszcze nie wypełnione pewne rachunki, ale je wypełnimy 
i miasto jest tego świadome. To jest apolityczne i tutaj jest pełen konsensus. 
Wydaje mi się, że istnieje pewna równowaga między ideą niepodległościową, 
pamięcią o Solidarności, a pamięcią historyczną 1000 - letniej historii miasta 
Gdańska. Solidarność powstała m.in. dlatego, że to miasto jest 1000 – letnie, że 
było to miasto otwarte na świat, portowe, kiedyś bardzo bogate, dumne i 
niezależne. Musimy dbać o dziedzictwo naszego miasta tak jak o Solidarność, bo to 
też jest jeden z elementów naszego dziedzictwa. Jedno z drugiego wynika, dlatego 
ja jestem przeciwny zmianie nazwy tej dzielnicy. Bardzo ważne są te wszystkie 
aspekty prawne. Ja będę wnioskował, żeby poprosić Prezydenta o zaopiniowanie 
inicjatywy grupy patriotów Solidarności reprezentowaną przez Pana B. Gołąba, bo 
to ma aspekt ustawowy konsultacji społecznej, właściwego nadania toku tej 
inicjatywie, ale z drugiej strony warto wrócić do dorobku komisji ds. zachowania 
nazw historycznych miasta Gdańska. Jak to było z historia tego miejsca. W jakich 
latach to miejsce na ziemi tak się nazywało i dlaczego. Takie materiały naszej 
komisji istnieją i wtedy wrócimy do tematu i zawiadomimy Państwa. Ja jestem 
przeciwny, ale nie dlatego, że jestem przeciwny Solidarności.  

Piotr Czauderna – członek komisji  

Wtedy dochodzimy do takich absurdów jak argument prof. Januszajtisa, że nie 
można zbudować kładki na wyspę Ołowianka, bo w Średniowieczu nie było kładki, a 
z drugiej strony w pierzei przy ul. Stągiewnej buduje się domy wyższe od pierzei 
sąsiedniej, bo w XIX w. takie były, więc to jest używane jak pasuje. 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Nieprawda, z oburzeniem dementuję. 

Piotr Czauderna – członek komisji  

Nie ja nie mówię o Panu tylko ja mówię dwa konkretne przykłady. Nie można 
zbudować kładki, bo w Średniowieczu nie było, a przy ul. Stągiewnej wysokość 
pierzei dobudowuje się do XIX – wiecznej zabudowy mimo, że oryginalna zabudowa 
była niższa, więc to jest dosyć różnie. 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Chciałbym poprosić Pana prezydenta o zaopiniowanie tej inicjatywy zarówno od 
strony prawnej, jak i od strony tożsamości tego miejsca.  
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USTALENIA KOMISJI:  

Komisja Kultury, jednogłośnie 5 głosami „za” wnosi do Prezydenta Miasta Gdańska 
o zaopiniowanie inicjatywy Komitetu Pamięci i Ochrony Pomnika Poległych 
Stoczniowców w Grudniu 1970 r. w Gdańsku, dotyczącej nadania dzielnicy miasta 
Gdańska nazwy Solidarność.   

WNIOSEK NR 5-2/6-6/15 
 

Piotr Czauderna – członek komisji 

Chciałem podnieść j eden temat. To była ze dwa lata temu. Wpłynął do rady miasta 
i Komisji Kultury wniosek dotyczący Pana Roberta Peplińskiego, czyli rzeźbiarza, 
który projektował i wykonywał Pomnik Poległych Stoczniowców. Chciałbym 
wnioskować, aby tym tematem się zająć, bo Pan Robert Pepliński jest mocno chory 
i jego stan zdrowia jest zły. Jego pracownia, która jest przy ul. Św. Ducha jest 
zadłużona i jest tam ryzyko eksmisji, ponieważ jego nie stać na płacenie czynszu. 
Wnioskuję, aby sprawie się przyjrzeć i zastanowić się nad stworzeniem jakiejś izby 
pamięci, czy mini muzeum. Mówimy tutaj o pamięci historycznej i tym, że coś 
jesteśmy winni osobom, które się zasłużyły to myślę, że mówimy o jednej z takich 
osób. Skoczy się to tak, że dojdzie do formalnej eksmisji. Ktoś kupi to 
pomieszczenie i wszystko zostanie zniszczone.  

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

To są trudne tematy, tak jak tematy mieszkań naszych rodziców, którzy odeszli, 
jak twórców, którzy odeszli. Mieliśmy podobne sprawy z jeszcze większymi 
rzeźbiarzami i twórcami. Wszystko to jest kwestia budżetu miasta, bo trzeba by 
tworzyć nowe jednostki budżetowe, czy nowe instytucje kultury, czy podłączać 
tego typu inicjatywy do tych jednostek kultury, a to ma bardzo głębokie skutki 
finansowe. 

Piotr Czauderna – członek komisji 

Wydajemy 90 000 zł na oświetlenie drzewa. Zastanówmy się. 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Mnie się wydaje akurat, że to nie będą zmarnowane pieniądze, ale nie chce 
wchodzić teraz z dyskusję. Chętnie uzasadnię potem dlaczego. Natomiast taki 
wniosek można złożyć.  

Piotr Czauderna – członek komisji 

To ja pozwolę sobie taki wniosek złożyć. 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Natomiast jeżeli Pan jest w kłopocie i Pan chce mu pomóc to warto rozmawiać z 
zarządca tej nieruchomości, instytucją, która nią zarządza w imieniu miasta 
Gdańska. Są różne sposoby pomocy. Ja paru osobom pomogłem. Można zamienić 
lokale, zrestrukturyzować. Nie znam tematu. 
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Piotr Czauderna – członek komisji 

Ale ten Pan już tam nie wróci. 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Była ostatnio komisja pomnikowa i zajmowała się m.in. pomnikiem Anny 
Walentynowicz na placu Anny Walentynowicz, która ma swój obiekt miejski. 
Dementuję to, co się pojawia w biuletynach związkowych, że my nawet ulicy nie 
daliśmy Pani Annie Walentynowicz. We współpracy z jej synem Pani Anna 
Walentynowicz ma skwer swojego imienia i powstanie na nim pomnik, ale nie o tym 
chcę mówić. Zdaniem komisji istnieje potrzeba skodyfikowania zasad powstawania 
pomników i tablic pamiątkowych. Myślę, że przed nasza komisja taka inicjatywa 
ewentualnie stanęłaby w najbliższym czasie. Jeżeli komisja uważa, że warto się 
tym zająć to ja jako członek komisji pomnikowej już trzecia kadencję 
rekomendowałbym powstania prawa w tym zakresie, żeby to były obiekty 
najwyższej jakości, żeby nie było nieporozumień. 

Anna Kołakowska – radna 

Nawiązując do tego, co Pan już powiedział proszę pamiętać o jednej rzeczy zanim 
zaczniecie debatować nad tym, że pomniki w Gdańsku powstają ze zbiórek 
publicznych i pieniędzy osób. Które wychodzą  z taką inicjatywą. Prawdopodobnie 
wile pomników i tablic nie powstałoby w Gdańsku. Jest to ciężka i ogromna praca, 
ludzi którzy wkładają w to całe serce. Nie jest łatwo zebrać kilka milionów. Pomnik 
postaciowy jednej osoby kosztuje 500 000 zł. Proszę to uwzględnić i to uwzględnić, 
bo być może nie będą powstawały pomniki, bo nie zostaną zebrane środki, a 
przecież miasto nie daje pieniędzy na budowę pomników. Takie pismo dostaliśmy 
kiedy jeden kombatant chciał tablice ufundować. Pan prezydent w piśmie napisał, 
że nie daje pieniędzy na tablice. Także proszę bardzo żebyście się nad tym 
pochylili.  

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

To wynika z prawa finansowego na co miasto może łożyć, a na co nie może łożyć. 
Natomiast kiedy upamiętniamy osoby godne tego, to powinniśmy tym bardziej 
dbać, żeby to była godna architektura, powinniśmy nad tym zapanować wynikające 
z wieloletniego doświadczenia. 

Dorota Dudek – wiceprzewodnicząca komisji   

W przestrzeni publicznej powinno być jak najwięcej rzeźb i pomników. 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

No dobrze, ale czy można wszystko stawiać? Czy każdego bohatera można 
uwieczniać pomnikiem. Nazwa osiedle Młodych była poświęcona Jankowi 
Krasickiemu, którego usunęliśmy stamtąd. Trafił gdzieś tam trafił do Kozłówki, jako 
dzieło rzeźbiarza – artysty, gdzieś tam na śmietnik pamięci historycznej. Natomiast 
osiedle Młodych wynikało właśnie z osoby patrona, dlatego zapomnijmy jak 
najszybciej nazwę tego osiedla. Niech ta spółdzielnia mieszkaniowa tak się nazywa. 

Dorota Dudek – wiceprzewodnicząca komisji   
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Chodziło mi tylko o to, że to jest bezpłatna, dostępna kultura dla osób, których nie 
stać na zapłacenie biletów wstępu do instytucji kulturalnych. Dlatego w przestrzeni 
publicznej powinno być jak najwięcej parków ,a w nich rzeźb i tej kultury 
dostępnej bezpłatnie.  

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Mamy bardzo piękne tereny zielone w Gdańsku, piękne przestrzenie publiczne. 

Dorota Dudek – wiceprzewodnicząca komisji   

To cieszy. Należy ożywiać te miejsca.  

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Wydaje mi się, że miasto Gdańsk dba o to bardzo. Nie zawsze właściwe obiekty 
stają w tych najbardziej cennych przestrzeniach i dlatego wydaje mi się, że warto 
pomyśleć o zasadach stawiania pomników.  

Piotr Czauderna – członek komisji 

Czy jest jakaś propozycja w tej sprawie? Jak na razie nie ma żadnego projektu 
uchwały. 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Nie ja proponuję, żebyśmy zajęli się tym jako komisja. Jak będzie wniosek komisji 
to się tym zajmiemy. Przygotuję jakiś projekt, wystąpię do komisji pomnikowej, 
żeby dała swoje uwagi i będziemy debatowali. Jak coś przygotujemy to się 
zastanowimy czy przyjmować, czy nie. Czy jesteście za tym, żeby się tym 
zajmować?  

 

USTALENIA KOMISJI: 

Komisja, jednogłośnie, 5 głosami „za” postanowiła przystąpić do prac nad 
stworzeniem zbioru kodyfikującego zasady wznoszenia pomników.    

 

Piotr Czauderna – członek komisji 

Dostaliśmy długą listą nazw, które czekają na wykorzystanie z podaniem daty kiedy 
wpłynęły te wnioski. Zastanawiałem się, aby ułożyć to w jakiś ranking do 
wykorzystania na przyszłość w określonej kolejności, niekoniecznie w kolejności 
zgłoszeń, ale tak jak widzielibyśmy, czy inne osoby widziałyby ważność tych 
wniosków, czy konieczność upamiętnienia postaci, które tam są. 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Po to przyjęliśmy uchwałę regulująca zasady nadawania nazw obiektów miejskich, 
aby dać nadzór społeczny  nad nadawaniem nazw ulic, obiektów miejskich, bo 
czasami rodziny, osoby związane wnosiły o nadanie nazw ulicom, nazwami swoich 
bliskich. My to rozumiemy, ale uważamy, że jednak taki proces powinien zawierać 
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jakiś konsensus społeczny, jakiś kompromis, dlatego są tutaj podane zasady, w jaki 
sposób można zgłosić inicjatywę nadania nazwy ulicy. Wydaje mi się, że są tam 
potencjalni patroni, którzy czekają na swoja ulicę. Tak jak płk. Kukliński. Musimy 
się nad tym zastanowić. Są również tacy, których ja nie umieszczałbym w rankingu 
albo poczekałbym jeszcze. Jest to sprawa bardziej skomplikowana niż się wydaje. 
Nie jest to zamrażarka spółdzielcza mieszkaniowa, jak na listach oczekujących na 
lokal, gdzie wszyscy są równi. To jest najwyższa cześć nadawana patronom.  

Dorota Dudek – wiceprzewodnicząca komisji 

Odnośnie tego tematu to od 1990 r. nie wiem na czyj wniosek Pan Robert 
Szewalski, który otrzymał wiele nagród i odznaczeń nie został wpisany do księgi 
honorowej zasłużonych dla ziemi gdańskiej. Od 1999 r. oczekuje na uhonorowanie. 
Jest to chyba długo.  

Piotr Czauderna – członek komisji 

Prof. Szewalski to jest postać porównywana do prof. Andruszkiewicza, jeżeli chodzi 
o dokonania dla przemysłu okrętowego. 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Prof. Doerffer, którego proponowano jako patrona ul. Nowej Wałowej. To są ludzie 
wielkiego formatu. Czy Zbigniew Kosycarz. To są trudne sprawy, dlatego musimy to 
obiektywizować i nadawać pełen nadzór społeczny każdej procedurze.   

Dorota Dudek – wiceprzewodnicząca komisji 

Kolejną osoba jest Pan Michał Władysław Urbanek, który otrzymał medal 10 – lecia 
Polski Ludowej za pracę kulturalno – oświatową. Wydaje mi się, że jest to 
odpowiednia kandydatura na uhonorowanie.   

Anna Kołakowska – radna  

Apeluję, aby te wnioski konsultować z Instytutem Pamięci Narodowej.  

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Wysyłamy do IPN- u. Panie dyrektorze proszę powiedzieć czy otrzymuje Pan wnioski 
do zaopiniowania.  

Karol Nawrocki - naczelnik OBEP IPN w Gdańsku 

Do nas raczej nie docierają takie wnioski, ale warto jest to z nami konsultować, bo 
niektóre postacie maja podwójne życie. Wojsko wpadło na ten sam pomysł przy 
pochówkach i teraz bez nas nie chowają już oficerów, którzy mieli swoja karierę 
przed 1989 r.  

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Dlatego tym bardziej ten 5 – letni okres jest uzasadniony w przypadku rożnych 
kandydatów. Warto, abyśmy przyjęli to jako zasadę. Często zgłoszonych ludzi nie 
znamy. Inicjatywa jest sprzed 15 – 20 lat, to warto zapytać IPN co o tym sądzi z 
ostrożności procesowej. 
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Więcej głosów w dyskusji nie było. 
 
 

PUNKT 7 
 

Sprawa przyznania lokalu dla Związku Polskich Artystów Fotografików. 
________________________________________________________________________ 
Na posiedzeniu byli obecni prezes okręgu gdańskiego ZPAF Pan Stanisław 
Składanowski i jego zastępca Pan Maciej Kostun. Zwrócili się komisji z wnioskiem o 
poparcie wniosku złożone go do prezydenta o ponowny przydział lokalu po 
Gdańskiej Galerii Fotografii. 
 
USTALENIA KOMISJI:  
Komisja, jednogłośnie 4 głosami „za”, wystąpiła do Prezydenta Miasta Gdańska z 
wnioskiem, w którym pozytywnie zarekomendowała starania Związku polskich 
Artystów Fotografików Okręgu Gdańskiego o ponowny przydział lokalu przy ul. 
Grobla I, po Gdańskiej Galerii Fotografii. 
 
WNIOSEK NR 5-2/5-5/15 

 
 

PUNKT 8 
Wybór przedstawicieli Komisji Kultury do Komisji konkursowych zgodnie z 
wnioskiem wydziałów urzędu. 
________________________________________________________________________ 
 
Marek Bumblis – przewodniczący komisji 
Poinformował, że do Komisji wpłynęło pisma w sprawie wyznaczenia 
przedstawicieli Komisji Kultury do prac w komisjach konkursowych.  

 

Przystąpiono do zgłaszania kandydatur i głosowania. 

 

USTALENIA KOMISJI: 

1. Komisja Kultury Rady Miasta Gdańska wyznaczyła Pana Marka Bumblisa do 
udziału w pracach komisji ds. rozpatrywania wniosków twórców ubiegających 
się o najem pracowni, działającej w oparciu o Zarządzenie nr 894/07 PMG z 
dnia 20 lipca 2007r. w sprawie powołania składu komisji ds. rozpatrywania 
wniosków twórców ubiegających się o najem pracowni oraz zatwierdzenia 
Regulaminu najmu pracowni służących prowadzeniu przez twórców 
działalności w dziedzinie kultury i sztuki ( z późn. zmianami).  

2. Komisja Kultury Rady Miasta Gdańska wyznaczyła Panią radną Dorotę Dudek 
do udziału w pracach Komisji przydzielającej miejsca wystawienniczo – 
handlowe dla plastyków na terenie Głównego Miasta Gdańska na rok 2015. 

3. Komisja Kultury wyznaczyła Pana Lecha Każmierczyka do udziału w pracach 
komisji ds. Wyboru i Nadzoru Organizatora Jarmarku. 
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PUNKT 9 

Wolne wnioski, sprawy wniesione, korespondencja.  
________________________________________________________________________ 
 

Józef Kubicki – Stowarzyszenie Nasz Gdańsk Orunia 

Komisja Kultury spełnia bardzo ważną rolę tam gdzie sprzedaje się developerom 
miejsca. W związku z tym Komisja Kultury powinna opracować co powinno się 
znaleźć  w obowiązkach developerów, czy biblioteka. Jakieś wymagania przy 
sprzedaży terenu developerom  powinny być, jako koszt, bo tutaj na przykład jest 
tak, że czytam w tych poprawkach do budżetu, że trzeba zainstalować syrenę 
sygnałową na jakimś osiedlu. Przecież to są wymogi od dawna. Dlaczego developer, 
który buduje tam duże osiedle tego nie zrobił i my musimy dopłacać. To powinno 
być w tym aspekcie uwzględnione. Druga sprawa to koszty dokumentacji, bo jeżeli 
idzie jakiś wniosek na wszystkie komisje to o ten wniosek ktoś zabiegał, kto był 
zainteresowany i chodził po urzędnikach, załatwiał te sprawy i staje się tutaj ten 
wniosek do dyskusji. Czasem my nie wiemy jaka jest geneza, podłoże i 
uzasadnienie. Nie jesteśmy fachowcami we wszystkich dziedzinach. W związku z 
tym wartość dokumentacji jest na jakiś obiekt, na jakieś przedsięwzięcie, jest np. 
100 000 000 zł to 10%. Inaczej jaka zasada była i na pewno w dalszym ciągu 
obowiązuje jest inwestycja na 100 000 000 zł. Dokumentacja kosztuje 10% to jest 
10 000 000 zł i wartość dokumentacji tych 10 000 000 zł jest 10% wartości 
dokumentacji na niezależne ekspertyzy. W związku z tym komisje powinny czerpać 
i zlecać komuś, wybierać najlepszych fachowców, żeby oni zaprezentowali, a nie 
tylko jedna strona prezentuje komisji. Ja nie wiem czy ja to dobrze wyraziłem. 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

My wiemy o co Panu chodzi, ale my tutaj jako władza uchwałodawcza wchodzimy w 
kompetencje władzy wykonawczej, a po drugie ja nie pchałbym się między 
developerów. Nie można nic narzucić posiadaczom i właścicielom terenów. To jest 
ich prywatna własność. Nie możemy kazać, żeby dany lokal był lokalem kultury, czy 
biblioteką. 

Agnieszka Owczarczak – członek komisji 

Jeżeli ktoś chce budować całe osiedle i zapisujemy w planach zagospodarowania 
przestrzennego, że w tym miejscu ma powstać publiczny park, albo biblioteka 
publiczna, to po uchwaleniu takiego planu miasto jest automatycznie w zasadzie 
zmuszone do wykupienia tego terenu od tej prywatnej osoby.  

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Tutaj już do budżetu idziemy i trzeba wybierać między jedną instytucja kultury, a 
drugą, między nowym przedszkolem, żłobkiem, a biblioteką. Miejska Biblioteka 
Publiczna sama idzie w tym kierunku, aby znaleźć lokale, które wynajmują i w 
których prowadzą swoją statutowa działalność. Chętnie prowadziliby swoją 
działalność na nowych osiedlach, ale nie zawsze są lokale po cenach takich, które 
umożliwiłyby to, bo powstają sklepy osiedlowe, biura.  
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Józef Kubicki – Stowarzyszenie Nasz Gdańsk Orunia 

Jak uda nam się od strony prawnej przedstawić to skierujemy takie do komisji 
wyjaśnienie, czy informację, czy zwrócenie uwagi. 

Agnieszka Owczarczak – członek komisji 

Taką sytuację mamy na pewno z budową nowych ulic, dróg, czy chodników, że ZDiZ 
zgodnie z ustawą musi pilnować budującego nową inwestycję, że musi w jakimś 
stopniu dołożyć się do rozbudowy układu drogowego. Akurat w tym przypadku taka 
furtka jest. 

Józef Kubicki – Stowarzyszenie Nasz Gdańsk Orunia 

A czy jest stosowana? 

Agnieszka Owczarczak – członek komisji 

Tak, tutaj jest akurat stosowana. 

 

Więcej głosów w dyskusji nie było. 

Przewodniczący podziękował wszystkim obecnym za przybycie. 

Na tym posiedzenie zakończono. Godzina 18:00.  

Przewodniczący  
Komisji Kultury  

Marek Bumblis 

Protokołowała: 

Ewelina Szymczyk  

Biuro Rady Miasta Gdańska 

 


